
O futuro plano permitiría a extrac-
ción de lobos, ben por cazadores, ben
por persoal autorizado da Xunta, en fun-
ción da densidade poboacional da espe-
cie en cada zona. Este encontro tivo a
finalidade de achegar posturas e atopar
solucións ante a problemática social que
orixina a presenza dos lobos nos nosos
montes. De momento, as posicións dos
técnicos medioambientais da Xunta
están considerabelmente afastadas das
de parte dos expertos galegos sobre o
lobo e das ONG ambientalistas que non
foron convidados ás mesas de debate.

FALTA DE DATOS FIÁBEIS
Un dos detractores da proposta da

Xunta é o estudoso galego Felipe Bárcena,
quen leva máis de 30 anos facendo inves-
tigacións de campo sobre a especie en
Galiza. Bárcena dixo que o Plano de Xes-
tión do Lobo elaborado pola Xunta non
responde a datos fiábeis sobre a poboa-
ción real da especie en Galiza. Argumen-
tou que os datos son resultado dun segui-
mento realizado entre os anos 1999 e

2003, antes da crise das vacas tolas, e das
enquisas feitas á gardería forestal, socie-
dades de caza e veciños. Este mesmo sis-
tema de indagación xa fora aplicado para
avaliar a presenza do lince no Estado
español e as estimacións foron erróneas,
pero agora xa existen técnicas avanzadas
que permiten facer un seguimento indivi-
dualizado do lobo, segundo Bárcena. Por
tal motivo, o experto considera que na
actualidade a área de distribución do lobo
na nosa terra é pouco coñecida, de forma
que non se pode apreciar a fragmentación
das poboacións. Por isto, non se deben
formular zonificacións, tal e como apare-
ce no Plano de Xestión. A utilización
dunha metodoloxía incorrecta e a falla de
información de primeira man por parte
dos investigadores, “pode comprometer o
futuro do lobo en Galiza”, sinalou Bárce-
na. 

FALLA DE ALIMENTO PARA OS
LOBOS

Aliás, a principal causa da mortali-
dade do lobo en Galiza non é o atrope-

lo, senón a falla de alimento, téndose
ignorado a dieta da especie e o impac-
to real da mesma sobre a gandería. Feli-
pe Bárcena recordou que o lobo alimén-
tase de gando, de ungulados silvestres e
de despoxos doutros animais e, segun-
do os seus estudos, existen varios fac-
tores que impiden ao lobo alimentarse
adecuadamente, tendo que recorrer ao
ataque a cabanas gandeiras para sobre-
vivir: a supresión normativa dos despo-
xos de animais domésticos no monte
tras a crise das vacas tolas, a redución
progresiva de gandería de tipo extensi-
vo (en particular, gandería mostrenca),
a excesiva presión cinexética (caza
indiscriminada por sexos e idades e en
épocas de reprodución, caza demasiado
tecnificada), e a forte competencia cos
cans. Son todas elas causalidades que
non aparecen no Plano de Xestión e que
Felipe Bárcena considera ineludíbeis,
pois, en consecuencia os ataques do
lobo concéntranse na gandería extensi-
va (mostrencos, principalmente) e no
resto das ganderías creándose confliti-
vidade cos gandeiros. O experto con-
cluíu dicindo que “neste momento a
maior ameaza para o lobo en Galiza é o
Plano de Xestión da Xunta, por ser un
plano cinexético e non de conserva-
ción”.

CONSENSO SOBRE UN PROBLEMA
COMPLEXO

Pola súa parte, o investigador e
redactor do Plano de Xestión do Lobo en
Galiza, Luís Llaneza, asegurou que a
contabilización do número de lobos
presentes en Galiza non se pode indivi-
dualizar porque os métodos censais uti-
lizados non o permiten, véndose obriga-
dos a traballar con indicadores. Aínda
así, considera que os resultados son fiá-
beis e que o Plano conseguirá mellorar
a xestión do lobo, evitando as autoriza-
cións masivas de captura de lobos en
épocas de reprodución e compensando
as perdas por ataques aos gandeiros
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Xosé Salvadores Cobas (ADEGA) xunto ao experto Felipe Bárcena (á dereita) no Castelo de Santa Cruz
(CEIDA), en Oleiros

O pasado 30 de setembro e coincidindo co período de exposición pública do Plano de Xestión do Lobo en Galiza, Adega
reuniu a ecoloxistas e estudosos galegos sobre o lobo no Castelo de Santa Cruz (Oleiros), nas instalación do CEIDA, para
discutir os contidos do devandito Plano impulsado pola Dirección Xeral de Conservación da Natureza da Consellaría de
Medio Ambiente.
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afectados. En canto á diminución da
presenza de gando equino ou extensivo
no monte, argumentou que en Galiza
non existe un censo de gando equino
que o certifique, así como tampouco hai
un rexistro oficial de danos por ataques.
Llaneza coincidiu con Bárcena na nece-
sidade de incrementar o número de
ungulados silvestres no monte galego,
aínda que iso non supoña unha garan-
tía de solución á problemática social
dos lobos, xa que en Somiedo (Asturias)
é destacábel a presenza de corzos e
xabaríns e segue a haber problemas.
Llaneza dixo que a vontade do Plano de
Xestión é a de marcar pautas ou liñas
de actuación que sexan aceptadas pola
maioría dos sectores sociais e que
intenten minimizar a problemática tan
complexa de conservación do lobo en
Galiza. Asegurou que con este Plan se
regula o aproveitamento cinexético do
lobo, non permitindo a súa caza duran-
te todo ano, como se facía antes, e que
as extraccións ían ser mínimas para non
afectar ás poboacións, enfatizando as
medidas de prevención sobre as cinexé-
ticas.

Algúns dos participantes no encon-
tro criticaron o Plano de Xestión por
favorecer a intereses dos cazadores e
mermar a importancia do papel ecolóxi-
co do lobo en Galiza. O feito de que
Galiza non é unha zona de expansión da
especie poría en evidencia a necesidade
reconsiderar a opción do lobo como
especie cinexética no país. Outros solici-
taron máis resultados de campo, basea-
dos en técnicas de biotelemetría, máis
fiábeis que as enquisas, e sinalaron a
urxencia de crear un censo do gando
mostrenco ceibe, onde o cabalo de raza
galega tivera unha consideración espe-
cial. 

POSICIÓN DE ADEGA
Tras o encontro con varios naturalis-

tas e expertos sobre a situación actual
do lobo en Galiza, Adega formulou dis-
tintas alegacións ao Plano de Xestión.
Entre elas destaca a necesidade de revi-
sión da condición de especie cinexética
do lobo en Galiza, xa que é especie pro-
texida en territorios circundantes ao
noso, Asturias e Portugal. Por outra
banda, a asociación cre inaceptábel que
se promova a caza legal do lobo cando
se descoñece o número real de mortes
de lobos por caza ilegal, podendo incidir
gravemente na redución das poboa-
cións, sobre todo se se trata dunha caza
organizada. 

Segundo Adega, habería que actua-
lizar o diagnóstico da situación do lobo
en Galiza, realizando novos estudos pro-
longados no tempo para obter conclu-
sións fiábeis desde a perspectiva conser-
vacionista. É necesario confirmar a
suposta estabilidade poboacional do
lobo, obter datos reais sobre mortalida-
de, establecer obxectivos no tamaño de
poboacións asumíbeis para Galiza, ava-
liar as consecuencias das recentes infra-
estruturas na dinámica do lobo e estu-
dar a perda de calidade dos hábitats,
propondo actuacións para a súa conser-
vación. O Plano de Xestión do Lobo non
contempla medidas específicas para a
mellora ecolóxica do seu hábitat nin a
mellora da conectividade biolóxica. É
previsíbel que a clausura de vertedoiros,
a retirada do monte de despoxos de ani-
mais domésticos e a diminución de
gando extensivo dificulte as posibilida-
des de alimento das poboacións lobei-
ras. É imprescin-
díbel, di Adega,
o estudo da
evolución da
cabana gandeira
en réxime
extensivo, fun-
damental para
que exista lobo
en Galiza. Para-
lelamente á
regulación da
presenza do
lobo, sería con-
veniente impul-
sar medidas que
tamén regulen o
gando, o turis-
mo, a caza, a

explotación forestal e o acceso a zonas
de cría do lobo.

Adega propón a creación dun san-
tuario, situado na Serra do Invernadoi-
ro ou en áreas da Dorsal Galega, no que
se preservaría a presenza do lobo con
fins estritamente conservacionistas; así
coma un centro de interpretación de
fauna salvaxe. O Plano de Xestión
debería atender a recuperación do lobo
en áreas nas que desapareceu nos últi-
mos anos, así como medidas para unha
protección integral da especie en luga-
res onde a súa densidade é moi baixa
ou onde as poboacións están fragmen-
tadas ou illadas xeneticamente. A
necesidade dunha equipa científico-
técnica para o estudo e asesoramento
sobre o lobo e a dotación dun orza-
mento que inclúa indemnización por
danos ao gando, son outras das reivin-
dicacións ecoloxístas.

Participantes no Encontro sobre o Plano de Conservación do Lobo (CEIDA, 30.09.06)
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